
افغانستان و حقآبه ایران

 از اشرف غنی تا طالبان 

 مدتی است داستان حقآبه ایران از هیرمند، خشک شدن 
گوش می رسد.  سیستان و درگیرهای مرزی در خبرها به 
عده ای از قرارداد حقآبه ایران از هیرمند می گویند و دسته ای 
این پرسش را دارند که چرا تا به حال این قرارداد اجرا می شده 
کنون اجرا نمی شود. رودخانه های هیرمند به همراه  و ا
خاش رود، فراه، هاروت رود، شوررود، حسین آباد و نهبندان 
به دریاچه هامون می ریزند. رود هیرمند، از رودهای پرآب 
فلات ایران، اصلی ترین رود در حوضه آبریز دریاچه هامون 
است که از بلندی های کوه های بابا در ۴۰ کیلومتری غرب 
کابل از رشته کوه هندوکش در افغانستان سرچشمه می گیرد و 
پس از مسافت ۱۱۰۰ کیلومتر وارد دریاچه هامون می شود. رود 
هیرمند یا به قول افغانستانی ها دریای هلمند یک رودخانه 
مرزی است و همانند نیل، ارس ، اروند دانوب و... متعلق 
به تنها یک کشور نیست و تابع قرادادها و رژیم بهره برداری 
بین المللی است. پس از شکست گفت وگوهای بسیار میان 
سران حکومتی ایران و افغانستان در سال های ۱۳۰۹ و ۱۳۲۷، 
با رأی کمیسیون بررسی حقآبه هیرمند به نام کمیسیون 
دلتا، قراردادی در سال ۱۳۵۱ میان نخست وزیران ایران و 
افغانستان در کابل به امضاء رسید و مقرر شد در هر ثانیه ۲۶ 
مترمکعب آب )معادل ۸۵۰ میلیون مترمکعب در سال( به 
صورت پایدار و دائمی سهم سیستان، ایران و دریاچه هامون 
باشد. اما در سال های اخیر در پایین دست آن و نزدیکی مرز 
ایران سددیگری به نام کمال خان به جای بند قدیمی به 
همین نام احداث شد. کار ساخت بند کمال خان در سال 
۱۳۴۵ خورشیدی شروع شد و پس از وقفه ای طولانی در سال 
۱۳۹۰ از سر گرفته شد و سرانجام در ۳ فروردین ۱۴۰۰ توسط 
رئیس جمهور سابق افغانستان محمد اشرف غنی افتتاح شد. 
این دریاچه از سه دریاچه کوچک به نام های هامون پوزک، 
هامون صابری و هامون هلمند یا هیرمند تشکیل شده و 
ک افغانستان  هامون گود زره هم کمی دورتر از این سه و در خا
قرار گرفته است. این دریاچه ها در زمان فراوانی آب به هم 
می پیوندند و دریاچه مشترک هامون، میان افغانستان و 
ایران را تشکیل می دهند. رودخانه هیرمند شریان اصلی ورود 
به هامون است و رودخانه های خاش رود، فراه، هاروت رود، 
به هامون می ریزند  نیز  نهبندان  و  شوررود، حسین آباد 
ک افغانستان، هامون صابری در مرز و  هامون پوزک در خا
هامون هیرمند در ایران قرار دارد. در اردیبهشت سال ۱۳۹۳ 
و با جاری  شدن سیلاب از افغانستان، دریاچه هامون پس از 
خ نمی دهد.  ۱۵ سال آب گیری شد. اما این اتفاق هر سال ر
پس فقط برخی سال ها دریاچه های هامون بیشتر از حقآبه 
۸۵۰ میلیون متر مکعب دریافت می کرد و افغانستان قادر به 
جلوگیری از این رواناب نبود و این آبها ممکن بود برای مدتی 
بیش از یک سال جوابگوی نیازهای سیستان باشد. لذا چنین 
به نظر می رسد که تا قبل از احداث کانال بند کمال خان 
سهمیه آب و حقآبه ایران نه که از محل تعهد و وفای به عهد 
افغانستان که از طریق سرریز سد کجکی و رواناب حوضه 
ج از کنترل دولت  میانی در زمان بارش های مقطعی که خار
افغانستان بود تامین می شد و طرف افغان رواناب سیلابی 
را که پس از سد کجکی و بر آن کنترلی نداشت و روانه ایران 
ح می کرد و به قول  می شد را به عنوان حقآبه ارائه شده مطر
کنون که امکان  معروف روغن ریخته شده را نذر می کرد اما ا
کنترل سیلاب ها و رواناب ها را پیدا کرده است، جلوی آن را 
گرفته است و آنها را روانه شوره زار گودزره می کند. بنابراین دیگر 
چاه های نیمه و تالاب هامون بی آب مانده و چنین شرایط 

وخیمی رخ داده است. 
  از اشرف غنی تا طالبان

بند  افتتاح  در  معروفی  جمله  غنی  اشرف  محمد 
گر ایرانی ها آب بیشتری  کمال خان گفت و آن این است که ا
کانال بین  می خواهند به ما نفت در مقابلش بدهند. 
ابزار چانه زنی است. زیرا  گودزره یک  کمال خان و  بند 
سال  یک  پرآب  فصل های  حتی  و  پرآب  سال های  در 
معمولی رواناب پس از سد کجکی، به طور خودکار به هامون 
سیستان و ایران می رسید اما اینک حتی در سال های پرآب 
و حتی بارندگی های مقطعی نیز از آب خبری نیست و فقط 
گر راضی بشوند و بفرستند- حق ایران  همان حقآبه -ا
است و رواناب اضافی که در سال های سیلابی به سیستان 
ایران می آمد دیگر به طور مستقیم به گودزره می رود و 
گر ایران آب ناشی از سیلاب  حالا بر طبق نظر افغانی ها، ا
را می خواهد باید در برابر آن نفت بدهد. یا اینکه باید صبر 
کنیم گودال گودزره کامل پر شود و سپس آبی روانه سیستان 
افعانستان  شود. همچنین حکومت جدید طالبان در 
قصد دارد سدی به نام بخش آباد روی رودخانه فراه به 
حجم ۱۳۶۰ میلیون مترمکعب احداث کند که با احداث آن 
رواناب های سیلابی این رودخانه به مقصد تالاب هامون 
مهار و این تالاب ها از این رواناب ها نیز بی بهره خواهند 
شد و همان پرشدن های مقطعی در سال های سیلابی 
نیز منتفی خواهد شد. نکته دیگر این که این رودخانه 
شامل حال قرارداد ۱۹۷۳ حقآبه هیرمند نمی شود و ایران 
کنون قرار  به طور رسمی و قانونی حقآبه ای از آن ندارد. ا
است با احداث سد یادشده ۱۸۰ هزار زمین زیر کشت گندم 
و خشخاش قرار گیرد. به رغم توافقات قبلی طالبان همان 
روال دولت سابق افغانستان را ادامه داد و مدعی هستند 
که سال آبی جاری یک سال خشک است و حقآبه معمولی 
کنون چاه های نیمه در  ایران را نیز پرداخت نمی کنند. ا
حدود ۶ درصد حجم خود آب دارند و تالاب نیز خشک است 
گر در فصل پرآب به جای اینکه رواناب از طریق کانال بند  و ا
کمال خان راهی گودزره می شد، به چاه های نیمه می رسید 
کنون اینقدر مشکل بی آبی گرببان سیستان را نمی گرفت و  ا

مشکلات کمتر می شد. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت چهاردهم به ریاست 
مسعود پزشکیان با وعده ها و شعارهای بسیاری آغاز به کار 
کرد که از جمله آنها می توان به تلاش برای حل مشکلات 
کره و تعامل با دنیا، رفع فیلترینگ،  اقتصادی و معیشتی، مذا
حل مساله قانون حجاب و برخورد با بانوان و... اشاره کرد. هر 
چند که دولت پزشکیان تلاش خود را طی ۹ ماه گذشته برای 
تحقق این وعده ها انجام داد؛ اما هیچیک از این وعده ها 
هنوز آنطور که مورد مطالبه مردم بوده به سر انجام نهایی 
نرسیده است. از اینها گذشته امروز جامعه با ناترازی هایی 
در حوزه انرژی روبه رو است که از قضا برای امروز و دیروز 
هم نیست و از دولت گذشته تا کنون ادامه دار بوده است. 
بازگشتی به صحبت های پزشکیان در زمان انتخابات و مرور 
اظهاراتش نشان از این دارد که او آن زمان نیز دغدغه قطعی 
برق آب و گاز را داشته و در مورد آنها نیز به وفور صحبت کرده، 
اما امروز با گذشت ۹ ماه هنوز راه چاره ای برای حل مشکل 
ناترازی ها پیدا نشده است. چه اینکه سخنگوی دولت بارها 
بر اینکه ۲۰ هزار مگاوات ناترازی در حوزه برق داریم اشاره 
داشته است. جالب اینکه این آمار به دولت گذشته ۹/۷ هزار 
مگاوات تحویل داده شده و دولت سیزدهم آن را با چیزی 
بیش از دو برابر تحویل دولت چهاردهم داد. این در حالی 
ک نژاد وزیر نفت سال ۱۴۰۳ را با مخازن  است که به اذعان پا
نسبتا خالی شروع کردیم. با همه این اوصاف امروز جامعه 
آنچه می بیند عملکرد دولت پزشکیان در ماجرای ناترازی ها 
گر بخواهیم مساله را به طور کلی نگاه  است. هر چند که ا
کنیم ناترازی های دیگری نیز در حوزه های مختلف داریم و 
پرسش این است که دولت در مواجهه با مردم چگونه باید 
برخورد کند. از قضا وجه تمایز این دولت با سایر دولت ها 
قرار بود گفت وگو با مردم، صداقت و شفافیت باشد. حال 
اما به نظر می رسد که این رویه صورت نمی گیرد و نارضایتی 
مردم از شرایط فعلی نشان از عملکردهای نه چندان مطلوب 

دارد. اتفاقا بسیاری از حامیان و دلسوزان نیز بر همین نظرند 
که رئیس جمهور از موانع و مشکلات با مردم سخن بگوید 
و مردم را محرم بداند. اینکه چرا پس از گذشت ۹ ماه هنوز 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی برداشته نشده است و چه 
نهادها و دستگاه هایی در جهت تحقق این مساله مانع 
ایجاد می کنند. اینکه چرا در مقابل اقلیت تندرویی که برای 
دولت هزینه های مختلف می تراشند ایستادگی نمی شود. 
اینکه مسبب شرایط امروز ناترازی ها چه کسانی هستند 
و دولت برای حل این مساله چه برنامه هایی دارد و سایر 
ح است. ماجرا این است که دولت  پرسش هایی که قابل طر
باید جامعه را از خود بداند که گزارش های دقیق و صحیح 
به مردم بدهد. مهم تر از آن نیز هر جایی که دیدند کار پیش 
نمی رود علل، موانع و ایجادکنندگان موانع را به صورت 
شفاف بگویند تا جامعه بدان دولت در مسیر تحقق وعده ها 
و رسیدن به اهداف تلاش می کند، اما بعضا موانع در مقابل 

دولت اجازه تحقق سریع آنها را نمی دهند. 
  استفاده از نخبگان 

کید  کارشناسان و صاحب نظران بارها بر این نکته تا  
داشته اند که دولت باید در حوزه های مختلف از نخبگان و 
افراد توانمند، محرب و کاردان استفاده کند تا در بر آیند کلی 
عملکرد دولت را مثبت و موثر جلوه دهند و در حوزه های 
مشخص خود عملکرد قابل قبولی داشته باشند. این در 
حالی است که گزارش ها و اطلاعات اشتباه به رئیس جمهور 
به نوعی به پاشنه آشیل دولت تبدیل شده و حتی خود 
پزشکیان نیز به این مساله اشاره داشته و در جلسه با 
استانداران نیز اشتباه محاسباتی وزیر نیرو در خصوص 
ناترازی ها را به رخ کشید. اطلاعلات اشتباهی که حتی انتقاد 
تند و مستقیم یار و همراه رئیس جمهور در دوران انتخابات 
یعنی محمدجواد آذری جهرمی را نیز به همراه داشته که 
در خصوص صحبت پزشکیان در مورد نیاز دولت به برق 

خورشیدی گفته است: »جناب آقای رئیس جمهور عزیز 
هرکسی به جنابعالی گزارش داده که می شود ظرف امسال 
۳۰ هزار مگاوات برق خورشیدی را به مدار آورد، از خود دور 
کنید. یا شمردن بلد نیست، یا نمی داند ۳۰ هزار مگاوات 
چقدر است، یا اصولا با مبانی اجرا و راه اندازی نیروگاه های 
خورشیدی بیگانه است«. اینگونه تلنگرها نشان می دهد 
که رئیس جمهور باید در برخی از حوزه ها و زیرمجموعه ها 
تغییراتی انجام دهد و افرادی که اطلاعات غلط می دهند را 
کنار بگذارد و به جای آنها افراد کارآمد که در جهت پیشرفت 
کار در دولت اطلاعات درست و دقیق می دهند را به کار گیرد. 
واقعیت این است که گرچه پزشکیان با شعار وفاق ملی روی 
کار آمده؛ اما به نظر می رسد برخی ارکان دولت از جمله برخی 
وزرا چندان اعتقادی به این شعار ندارند و رویکرد خود را در 
مسائل پیش می برند و از این رو تغییرات اجتناب ناپذیر 
می نماید. در همین خصوص سیدمصطفی هاشمی طبا 
به خبرآنلاین گفت: »متأسفانه رؤسای جمهور دقت لازم را 
ندارند و از افرادی که متخصص هستند، استفاده نمی کنند. 
حتی یک بررسی مجدد )دبل چک( هم انجام نمی دهند تا 
ببینند آیا حرفی که یک نفر زده، واقعی هست یا نه و از افرادی 
که در این کار استخوان خرد کرده اند و مطلع هستند، بهره 
نمی برند. حداقل از این افراد برای دریافت اطلاعات دقیق 
کنند، اما متأسفانه یک حرف را بدون بررسی،  استفاده 

بلافاصله بازتاب می دهند«.
  پزشکیان و بدنه رأی 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص مواجهه 
جامعه با دولت و رئیس جمهور اظهار داشت: آنهایی که به 
آقای پزشکیان رای دادند و به سمت وی اقبال پیدا کردند 
به جهت صداقت و عدالت طلبی وی بود که او را شخصی 
کدست یافتند و با توجه به اینکه تکیه وی  صادق، سالم و پا
بر فرهنگ به نهج الابلاغه و سلوک حضرت علی)ع( است 
باعث شد که مردم نیز بر این اساس به سمت آقای پزشکیان 
تمایل پیدا کنند. احمد حکیمی پور به »آرمان ملی« گفت: 
طبیعتا چنین توقعی نیز وجود دارد تا در ارتباط با مسائل و 
چالش هایی که در جامعه وجود دارد رئیس جمهور با مردم 
صریح و صادق باشد. چرا که خود آقای پزشکیان نیز بر 
گرفته از نهج البلاغه و حضرت علی)ع( گفتند که من گردنم را 
بابت قول و حرفم گرو می گذارم. لذا این توفع بود که در مورد 
کمبودها، کاستی ها و ناترازی ها به مردمی که به وی اعتماد 
کردند مسائل را بازگو کنند تا مردم در جریان مسائل باشند. 
دبیرکل حزب اراده ملت بیان کرد: ناترازی در مساله انرژی 
به مصرف مردم ارتباطی ندارد و صرفا برای محیط هایی 
است که تحت الحفظ و کنترل شده هستند. آقای پزشکیان 
گی های خود را به آسانی به دست نیاورده و به همین  ویژ
جهت نیز اعتماد مردم را دارد و این نکاه هست که بر پایه 
ح کند  گی ها مسائل را شفاف و روشن با مردم مطر این ویژ
و صرفا از مردم نخواهند که صرفه جویی کنند. وی تصریح 
کرد: آقای پزشکیان باید خیلی مراقب پایگاه رای و بدنه رای 
خود باشد تا بین پزشکیان واقعی و پزشکیان رئیس جمهور 

فاصله ای نیفتد. 
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»آرمان ملی« مواجهه رئیس جمهور با جامعه را بررسی می کند

، صراحت در پاسخگویی   صداقت در رفتار
   احمد حکیمی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: پزشکیان صادقانه از ناترازی ها و کاستی ها با مردم صحبت کند 

 آرمان ملی- گروه سیاسی: مجمع تشخیص مصلحت 
نظام هفته گذشته در اقدامی یکی از دو لایحه  باقی مانده 
از FATF را تصویب کرد تا بعد از پذیرفتن مشروط پالرمو 
تنها CFT در کارتابل مجمع باقی بماند. دلیل مشروط هم 
 FATF به این مورد باز می گردد که بازرسی ها و اقدامات
باید هماهنگ با قوانین جمهوری اسلامی باشد. از این رو 
طیف های  از  برخی  می شد  پیش بینی  که  همانطوری 
مخالفت  اقدامی  چنین  با  مجلس  در  حاضر  تندروی 
خواهند کرد و به نوعی از روند کار جلوگیری می کنند. یکی 
از نماینده های تندروی مجلس بنا بر استناد به ماده ۱۳۷ 
معتقد است به دلیل اینکه ۱۰ سال از تصویب پالرمو در 
بهارستان می گذرد نیاز به رای گیری مجدد دارد. از همین رو 
کنونی به پالرمو رای  که مجلس  کرد  کوچک زاده اعلام 
نخواهد داد و این لایحه به تایید بهارستان نخواهد رسید. 
البته این برای اولین بار نیست بلکه در روز ۲۴ اردیبهشت و 
ساعاتی قبل از تصویب مشروط پالرمو در مجمع یکی دیگر 
از نماینده های تندرو در تذکری به نایب رئیس مجلس 
که ریاست را برعهده داشت، گفت: »درباره لوایح پالرمو 
و CFT به نظر نمایندگان دوره فعلی مجلس توجه شود 
نه نمایندگان مجلس دهم«. نماینده مشهد همچنین 
FATF اشاره  به مخالفت ۱۵۰ نفری نمایندگان با روند 
که دولت چهاردهم برای پیوستن  کرد. این می رساند 
به FATF همانند چینش کابینه چالش های زیادی را با 
مجلس یکدست اصولگرا خواهد داشت. در ادامه بیشتر 

می خوانید.  

کید بر عدم تایید مجلس   تا
کوچک زاده، نماینده تهران در مجلس شورا  مهدی 
در جلسه علنی در تذکری گفت: »۱۰ سال قبل یعنی در 
دو دوره قبل مجلس که نه قالیباف رئیس بود و نه من و 
بسیاری از نماینده ها، نماینده بودیم، مجلس یک چیزی 
را تصویب کرد؛ نمی خواهم اسمش را بیاورم و بگویم پالرمو 
تا حساسیت ایجاد شود. شورای نگهبان ۱۰ سال قبل این 
مصوبه را رد کرد و به مجمع تشخیص مصلحت نظام  ارجاع 
و به مدت ۱۰ سال در مجمع مسکوت ماند اما به تازگی 
دروغ  به  و  نادرست  کاملا  تشخیص  مجمع  سخنگوی 
می گوید ما مصوبه مجلس را تصویب کردیم، شورای نگهبان 

هم موافق بود که هر دو این اظهارات دروغ است. که الان 
ما در آن هستیم، با مجلس ۱۰ سال پیش زمین تا آسمان 
متفاوت است. آن موقع رئیس مجلس لاریجانی بود، امروز 
رئیس مجلس قالیباف است. می گویند احکام خدا هم باید 
تطابق با زمان و مکان در آن در نظر گرفته شود. مجلس ۱۰ 
سال پیش گفته که پالرمو خوب است، من تضمین می دهم 
گر الان از مجلس دوازدهم رأی گیری شود، به پالرمو رأی  ا
نمی دهد. سخنگوی مجمع تشخیص حق نداشت بگوید 
کرده است. مردم بدانید این  که مجلس آن را تصویب 

مجلس با پالرمو موافقت نکرده است«.

  تشنج در صحن مجلس
با  از نمایندگان  گفته ها، جمعی  این  بیان   در حین 
ح کردند و عده ای نیز  فریاد ۲- ۲ مخالفت خود را با مطر
با حضور در مقابل جایگاه هیات رئیسه و حتی مقابل 
کنش  صندلی کوچک زاده اعتراض خود را بیان کردند. در وا
که ریاست  این نماینده تهران خطاب به حاجی بابایی 
جلسه را بر عهده داشت، بیان داشت: »طبق آیین نامه 
داخلی مجلس، قطع کلام ناطق و عدم مراعات سکوت 
ممنوع است و رئیس جلسه باید جلوی آن را بگیرد«. در 

این هنگام تعدادی نمایندگان مجلس از جمله احمد 
نماینده خدابنده در مجلس مقابل صندلی  بیگدلی، 
کوچک زاده رفتند و ابراز مخالفت کردند که کوچک زاده 
به این نمایندگان، گفت: »آقا گوش بده! من می خواهم 
از حیثیت مجلس دفاع کنم. فقط بحث این است که ما 
)پالرمو را( تصویب نکردیم. چرا گفتید ما تصویب کردیم؟ 
نکته بعدی این است که اصلا هر قانونی از یک مجلس یا 
هر لایحه ای نیمه کاره بماند، طبق ماده ۱۳۷ باید دو مرتبه 
ح شود«. کوچک زاده در ادامه خطاب به  در مجلس مطر
نمایندگانی که در مخالفت با او ۲ و ۲ می کردند ادامه داد: 
»آقا! سروصدا نکن، دارم صحبت می کنم. آقای رئیس! 
گر نمی توانی  جلو این ها را بگیر و وقت من را ذخیره کنید. ا
ریاست جلسه را داشته باشی بگو. این مجلس نفیا و اثباتا 
نظری درباره پالرمو نداده است. کمیسیون امنیت ملی و 

دوستان دیگر هم می توانند در این زمینه پاسخ دهند«.

  دوازدهم یا دهم؟
میثم ظهوریان، نماینده مردم مشهد در مجلس شورا در 
جلسه روز چهارشنبه ۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۴ صحن مجلس 
در تذکری با اشاره به بررسی مجدد لوایح دوگانه پالرمو و 
 FATF از مجموعه لوایح گروه اقدام مالی موسوم به CFT
در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: »بیش از ۱۵۰ نفر 
از نمایندگان مجلس در نامه ای ضمن اعلام مخاطرات 
تصویب این لوایح مخالفت خود را با این لوایح بیان کردند 
کمیسیون امنیت ملی  و در جلسات مجمع نیز رئیس 
به خوبی به این نامه ارجاع دادند و مخالفت نمایندگان 
ح کردند. اما در جلسه ی اخیر  با تصویب این لوایح را مطر
مجمع ظاهرا به نظر نمایندگان دو دوره قبل مجلس 
که این لوایح در آن دوره به تصویب رسیده، ارجاع شده 
است؛ این در درحالی است که آن دوره تمام شده است و 
نماینده های مجلس در این دوره نظرشان را در مورد این دو 
کنوانسیون اعلام کرده اند؛ به چه حقی در صحن مجمع نظر 
نمایندگان عوض و اعلام شده که مجلس به واسطه رایی که 
در دو دوره قبل داده است، با تصویب این دو کنوانسیون 
موافق است؟ ما انتظار داریم که مجموعه هیات رئیسه از 
حق نماینده های مجلس در مجمع تشخیص مصلحت 

دفاع کند«.

»آرمان ملی« در گزارشی بررسی می کند

  پالرمو در جزیره تندروها

کرات روایت فلاحت پیشه از حواشی مذا

 آمریکایی ها دنبال توافق موقت 
خواهند بود

 جنگ ، خط قرمز ایران و آمریکا است 
 موضع تند استیو ویتکاف درباره غنی سازی 
کنش عباس عراقچی  اورانیوم از یک سو و وا
نشان   ، دیگر سوی  از  اظهارات  این  به 
کرات هسته ای ایران و آمریکا،  می دهد، مذا
طرف  است.  روبه رو  جدی  چالش های  با 
آمریکایی خواهان توقف کامل برنامه هسته ای 
شده اما طرف ایرانی معتقد است غنی سازی 
کره ایران است. این مساله  حق غیرقابل مذا
کرات به مراحل حساس  باعث شده تا مذا
خود یعنی خطوط قرمز طرفین وارد شود. خط 
قرمز ایران کاملا شفاف و روشن بوده و بارها نیز 
بیان شده است. حال اینکه آمریکایی ها در 
کرات چه رویکرد و موضعی  قبال دور پنجم مذا
اتخاذ کنند باید منتظر ماند و دیدی اما ایران 
همچنان بر روی مواضع خود مجدانه و مصرانه 

مانده است. 
 ترامپ و گزارش 6 ماهه

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
مواضع آمریکایی ها اظهار داشت: چند عامل 
در  آمریکایی ها  اخیر  موضع گیری های  در 
کرات نقش دارد. عامل اول اینکه  خصوص مذا
تا هفته گذشته، آمریکایی ها سعی کردند سفر 
خ دهد  ترامپ به منطقه در یک فضای آرام ر
ح نمی کردند. بنابراین  و این مواضع را مطر
که  که دقیقا بعد از سفر ترامپ بود  دیدیم 
مواضعی تند از سوی ترامپ و ویتکاف درباره 
ح شد. حشمت ا... فلاحت پیشه  ایران مطر
بیان داشت: آمریکایی ها در درجه اول به دنبال 
توافق موقت با ایران خواهند بود. در واقع 
آمریکایی ها به دنبال نوعی از توافق هستند 
که بر اساس آن، ایران برنامه های خود را به 
حالت تعلیق درآورده و تغییر معناداری نیز در 
تحریم ها شکل نگیرد. اما اصل توافق به عنوان 
یک گزارش کار شش ماهه اول دولت ترامپ 
گام به گام  اعلام شود. این بخشی از برنامه 
ترامپ است و او ترجیح می دهد بعد از اعلام 
این موضوع، به سراغ اجرای سایر برنامه های 
خود در منطقه و در سطح بین الملل بپردازد. 
بگیرد،  توافقی شکل  گر چنین  ا افزود:  وی 
دوباره مدتی بعد، آمریکایی ها مواردی جدید 
کراتی تازه  ح می کنند تا ایران را پای مذا را مطر
بکشانند و فقط ایران باشد که عقب نشینی 
می کند و در مقابل عقب نشینی معناداری در 
سیاست های ایالات متحده شکل نگیرد. این 
درواقع مهمترین هدفی است که آمریکایی ها 
دنبال می کنند و من معتقدم برخی از مسئولان 
ایرانی در دیپلماسی عمومی اشتباهاتی جدی 
داشته اند. از جمله این اشتباهات می توانم 
به مسئولی اشاره کنم که در شرایطی که هنوز 
اعلام  آمریکایی ها  طرف  از  مشخصی  ح  طر
ایران  که  کرده اند  اعلام  یک طرفه  نشده، 
سوخت غنی شده خود را تحویل می دهد و 
به گونه ای سخن گفته شد که یادآور لیبی بود 
و آمریکایی ها نیز باور نمی کردند در ایران، 
مسئولی به گونه ای صحبت کند که شبیه به 

الگوی لیبی باشد. 
 رهایی از بن بست

 رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم 
از دعوای  کرد: معتقدم نگرانی قبل  اظهار 
برخی مسئولان ایران باعث شد آمریکایی ها 
مواضعی تندتر و جدی تر اتخاذ کنند. آنچه 
وزارت خارجه ایران، در نهایت دنبال می کند 
که برنامه هسته ای ایران، شامل  این است 
دستاوردهایی باشد که همه کشورهای عضو 
می تواند  شرایط  این  با  ایران  دارند.   NPT
فعالیت های هسته ای خود را با نظارت های 
این درواقع  و  ادامه دهد  انس  آژ موردنظر 
مشابه همان چیزی است که همه کشورهای 
کشورهای فاقد بمب هسته ای  دنیا و حتی 
نیز دارند. هرچه شرایط امنیتی شود، بهانه 
اسرائیلی  دوستان  و  آمریکایی ها  دست  به 
که ایران را از حق مبتنی بر  آنها خواهد داد 
NPT خود دور کنند. بنابراین تکاپوی وزارت 
کشورهای اروپایی،  کره با  خارجه برای مذا
در  نیز  غربی  کشورهای  و  شرقی  کشورهای 
همین راستا انجام می شود. این تکاپو بیشتر 
حاصل تلاش وزارت خارجه ایران برای رهایی 
ترامپ  اقتدارگرایانه  از بن بست دیپلماسی 
تنگناهای  که  مسئولانی  از  بسیاری  است. 
امروز سیاست خارجی و به ویژه تنگناهای 
آنان  گذشته  اشتباهات  حاصل  هسته ای 
آن  از  که  را شامل می شوند  افرادی  است، 
سوی بام افتاده اند. نماینده ادوار مجلس 
بیان کرد: وقتی آمریکایی ها ببینند برخی از 
افراطیون ایرانی مانع هر توافقی شده اند و 
۲ فرصت ایران را برای هر نوع توافقی از بین 
کنون نیز از سوی دیگر بام افتاده اند،  برده اند، ا
کارهای سنگین تری را برای  طبیعتا دستور 
تیم وزارت خارجه ایران مشخص می کنند. 
مشخص است که جنگ در حال تبدیل شدن 
، هم برای ایران و هم برای آمریکا  به خط قرمز
است. به ویژه پس از قراردادهایی که ترامپ در 
منطقه بست که بیش از ۴ تریلیون دلار قرارداد 
را شامل می شد، فقط یک جرقه جنگی باعث 
می شود که کل دستاوردهای ترامپ در قالب 
سودآورترین اثر یک سیاستمدار از بین برود. 
همین موضوع باعث می شود که جنگ به خط 
گر مسئولان  قرمزی برای طرفین تبدیل شود. ا
وزارت خارجه بتوانند از این موضوع استفاده 
کنند، خواهند توانست از بن بست دیپلماسی 

اقتدارطلب ترامپ خارج شوند. 


